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سازمان تدارکات پزشکی هلال احمر در یک سال گذشته به ثبات نسبی رسیده و بر این اساس 
فروش  داروخانه ها بیش از ۳۴ درصد افزایش یافته اســت و تدابیری در نظر گرفته شد تا ۵ ماه 
آینده نیاز دارویی  مردم ذخیره شود. از این رو حدود ۱۲۰ میلیارد تومان دارو تأمین شده و علاوه 
بر آن با تحولاتی که  این بخش داشته ازجمله تأیید نســخ در داروخانه و ادغام فضای داروخانه 
مرکزی و تک نسخه ای،  بسیاری از سردرگمی ها و سختی های مردم در تأمین نیاز دارویی خود 

رفع شده است. «

شروعصفحهآرایی
مدیرمسئولسردبیرمعاونسردبیردبیرسرویسصفحهآرا:؟؟؟15/30

اتمامصفحهآرایی
16/00

شروعصفحهآرایی:؟؟/؟؟
اتمامصفحهآرایی:؟؟/؟؟

بسیاری از داروهای مورد استفاده بدون 
نسخه از جمله داروی ضد سرفه، 

سرماخوردگی، آنفلوآنزا و زکام باعث 
گیجی ناخواسته می شوند که ممکن 

است رانندگی را با مشکل روبه رو کند.

 ذخیره
 دارویی
تا ۵ ماه آینده

شهروند|ســیلی که در اســتان های کشور اتفاق 
افتاد، آزمونی برای ســازمان های مردم نهاد بود. آنها 
 نشــان دادند که ضرورت همکاری بــا هلال احمر در 
بحران را درک می کننــد. »ان جی او« ها به این نتیجه 
 رســیدند که همراهی با هلال احمر باعث تسریع در 
روند بازگشت به زندگی آسیب دیدگان می شود. دکتر 
 مهرنوش کاوه، مدیرعامل موسســه امید فردا در این 
مورد گفــت: »خیلی ها ادعای کار خیر داشــتند، اما 
مدام به  همدیگر انتقاد می کردنــد و پراکنده در حال 
فعالیت بودند. اما حالا وضع فرق کرده و هلال احمر با 
رویکرد  جدیدی کــه در حوزه  داوطلبان پیش گرفته، 
همه را دورِ هم جمع کرده. این اتفاق خوبی اســت و 
من منتظر  اتفاق های خیلی بهتــری هم در جمعیت 
هســتم .  « کاوه ادامه داد: »ما در موسســه  امید فردا 
در هر بحرانی که  پیش آمده، ســعی کرده ایم حاضر 

باشــیم و به یاری آسیب دیدگان بشــتابیم. در سیل 
اخیر هم این موسســه کارِ  جمع آوری کمک های غیر 
نقدیِ مردم را پیش گرفــت. ما با جمعیت هلال احمر 
هماهنگ شدیم و در جریان  نیازهای مناطق سیل زده 
قرار گرفتیم .»   مدیرعامل موسســه  امیــد فردا افزود:     
»وســایل دســت  دوم را جمع  کردیــم. یعنی فرض 
کردیم که مردم کمدهایشــان را خانه تکانی می کنند 
و از وسایلی که کمتر استفاده  کرده اند یا به هر دلیلی 
استفاده نشده، می توانیم برای کمک به حادثه دیدگان 
بهره ببریم. بخش قابل  توجهی  از لباس هایی که جمع 
کردیم اصلا استفاده نشــده بود. به نظر من این شیوه 
می تواند جوابگو باشد. چون  خیلی اوقات با کالاهایی 
مواجه می شــویم که کیفیت خیلی بالایی دارند و با 
شست و شــو و دســته بندی  می توان آنها را در اختیار 

آسیب دیدگان قرار داد . «

ضرورتاحداث»سولهانتخاب«
درمناطقحادثهدیده

او اظهار کرد: »یکی از آرزوهای ما ایجاد ســوله هایی در 
مناطق حادثه دیده اســت که در آنها لباس ها  مرتب چپده 
شود و حادثه دیدگان خودشان امکان انتخاب داشته باشند. 
یکی از بهترین شیوه های کمک در  بیشتر کشورهای دنیا 
همین است، چون مردم ســرمایه  فوق العاده ای در خانه ها 
دارند کــه معمولا از آن  اســتفاده نمی کننــد. این کالاها 
می تواند نیازهای دیگر افراد را پوشــش دهد. ما یکســری 
از کمک های  غیرنقدی مثل مواد غذایی و بهداشــتی را به 
هلال احمر تحویل دادیم. ســعی کردیم در اســتان های 
خوزستان،  لرستان و گلستان فعال باشیم. خودِ من هم به 

خوزستان رفتم و از نزدیک در جریان کارها قرار گرفتم . «
هلالاحمرپذیرایداوطلبانبود

کاوه در ادامه با اشاره به سفرش به مناطق سیل زده 

گفت: »من پیش از این، در حادثه های مختلف حضور 
 داشــتم، اما می توانم با اطمینان بگویم که هلال احمر 
به طرز قابل توجهی در موقعیــت خودش قرار گرفته 
 بود. برای همین هم خیریه هــا و »ان جی او«ها حس 
کردند که بایــد کنــار هلال احمر قــرار گیرند. این 
 اعتمادســازی نتیجــه  فعالیت مدیــران هلال احمر 
بود. من انبار جمعیــت در خوزســتان را دیدم. هنر 
 هلال احمری ها این بود که دَرها را باز گذاشته بودند تا 
همه  نیروهای داوطلب بتوانند وارد شوند.  داوطلب ها 
با اعتماد بــه هلال احمر در امر یاری رســانی خدمت 
موثری کردند. هلال احمری هــا نیروهای  متخصصی 

بودند که رسالت خود را کاملا پیدا کرده بودند . «
ایرانیهایخارجازکشورازعملکردهلال

غافلگیرشدند
مدیرعامل موسسه  امید فردا مطرح کرد: »جمعیت 

هلال احمر به ما به عنوان یک موسســه نگاه نمی کرد؛ 
ما  عضوی از هلال احمر بودیم. همین امر باعث شد که 
اعتماد حداکثری شکل بگیرد و کارها بهتر پیش  برود. 
به نظرم از نحوه  حضور یک مدیر در منطقه می توان به 
عملیاتی بودن یا نبودنش پی برد. من در  مدتی که در 
خوزستان بودم، مدیرانی از مجموعه  هلال احمر دیدم 
که نمایش اجرا نمی کردند و واقعا پای  کار بودند. شاید 
جالب باشد که برایتان بگویم من با جمعی از ایرانیان 
خارج از کشــور به مناطق ســیل زده  رفتم. وقتی آنها 
بچه های هلال احمر را دیدند، از فضاســازی هایی که 
بعضا در برخی از کانال ها علیه این  نیروها می شــود، 

تعجب کردند . «
موازیکاریدربحران،آسیباست

او در ادامــه گفت: »ما به عنوان ســازمان مردم نهاد 
وظیفه داریم کمک ها را ســاماندهی کنیم و به دست 
مردم  برسانیم. بعضی اوقات اثر فعالیت ها را نمی بینیم. 
دلیلش هم این اســت که در این حوزه موازی کاری و 
 پراکنده کاری می شــود. اگر خیریه ها و »ان جی او«ها 
به یک محل واحد مثل هلال احمر وصل شوند، قدرت 
 بیشــتری پیدا می کنند. هلال احمر تجربه، مهارت، 
علم و نیروهای متخصص دارد و اینها مواردی است  که 

در مدیریت بحران لازم است . «
خدماتهلالاحمردرحوزهداوطلبان

تغییرکردهاست
مهرنوش کاوه در پایان گفت: »واقعیت آن است که 
خیلی ها ادعای کار خیر داشتند، اما مدام به همدیگر 
 انتقاد می کردند و پراکنــده در حال فعالیت بودند. اما 
حالا وضع فرق کــرده و هلال احمر با رویکرد جدیدی 
 که در حــوزه  داوطلبان پیــش گرفته، همــه را دورِ 
هم جمــع کرده. این اتفاق خوبی اســت و من منتظر 

 اتفاق های خیلی بهتری هم در هلال احمر هستم . «

 مدیرعامل موسسه امید فردا از ضرورت
همکاری »ان جی او«ها با هلال احمر می گوید

گنج هایی که در خانه  پنهان است

واقعیتآناستکهخیلیها
ادعایکارخیرداشتند،امامدامبه
همدیگرانتقادمیکردندوپراکنده
درحالفعالیتبودند.اماحالاوضع
فرقکردهوهلالاحمربارویکرد
جدیدیکهدرحوزهداوطلبان
پیشگرفته،همهرادورِهمجمع

کرده

شــهروند|داوطلبان هلال احمر فعالیت های داوطلبانه مختلفی انجام 
می دهند؛ از مشارکت در طرح های  جمعیت تا کار بی مزد و منت در حوزه فعالیت 

خود. »علیرضا ســلطانی« که دکترای عمران و  فوق  لیسانس مشاوره 
دارد، یکی از همین افراد است. او داوطلب جمعیت هلال احمر 

است و اهل تویســرکان  در استان همدان. سلطانی معتقد 
اســت فعالیت های هلال احمر می تواند فراتر از کارهای 
مرسوم باشد  و به حوزه هایی که هدفش محرومیت زدایی 
است وارد شــود. او به صورت کاملا رایگان و داوطلبانه 
 طرحی با نام »راه ســعادت« راه انــدازی کرده که طی 
آن دانش آموزان مناطق محروم در هلال احمر  مشــاوره 

 تحصیلی رایگان می گیرند .   ســلطانی که 6سالی می شود 
عضو داوطلب هلال احمر است، یک سَمنِ  محیط  زیستی هم 

در تویسرکان دارد. او در این مورد می گوید:     »ان جی اوها و هلال احمر 
هر دو هدفی  انسان دوستانه دارند و مردم نهادند. هیچ کدام دنبال کسب درآمد و 

سود نیستند و هدف شان خدمت به مردم  است.«
علیرضا سلطانی درباره  طرح »راه ســعادت« توضیح می دهد:     »زمانی که 
در  سال 83 کنکور قبول  شدم و خواستم انتخاب رشته کنم، متوجه شدم که 
معمولا موسســات و آدم ها پول زیادی طلب می کنند.  از طرفی، وقتی با آنها 
حرف می زدم، می دیدم که با جزییات و اطلاعات کامل مشــاوره نمی دهند. 
برای  همین، در ذهنم آمد که چرا این موسســات و مسئولان آموزشی کشور 
دفترچه  مناسبی برای  انتخاب  رشته معرفی نمی کنند تا بچه ها آشناییِ درستی 
با رشته ها پیدا کنند. همین باعث شد تا دغدغه ام  آشنایی با رشته ها و دانشگاه ها 
شود. آن وقت ها مدام »پیک سنجش« می گرفتم. هرجا هم که آدم های  مشغول 

در رشته های مختلف را می دیدم، با آنها هم صحبت می شدم .«
این داوطلب تویسرکانی ادامه می دهد:  »تقریبا وقتی لیسانسم را گرفتم و 
زمان انتخاب رشته  دانشگاه ها  آغاز شد، به اطرافیانم برای انتخاب رشته کمک 

کردم. وقتی هم که مقطع ارشد را به پایان رساندم، به  اداره  آموزش و پرورش رفتم 
و گفتم »می توانم به شــما کمک کنم؟ پول هم نمی خواهم.« اما آنها از لحاظ 
 مکانی مشکل داشتند و به نتیجه ای نرسیدیم. در ذهنم هلال احمر آمد. 
فورا به جمعیت رفتم و گفتم که   »می خواهم به صورت رایگان 
به بچه های محروم از امکانات مشاوره تحصیلی بدهم. کمکم 
می کنید؟«  آنها هم خوشحال شدند و حتی اتاق خودشان 

را برای این کار خالی کردند .« 
ســلطانی در ادامــه می گویــد: »در 5روزی که کارِ 
مشــاوره را در هلال احمر انجام دادم، 400نفر آمدند و 
 صفِ بزرگی هم تشکیل شد. به نظرم وقتی بحثِ خدمت 
به افراد مناطق محروم می شود، هلال احمر  می تواند وارد 
شود. هدف مشترک محرومیت زدایی است. واقعا برای بسیاری 
از بچه ها هزینه های  مشاوره تحصیلی زیاد است. من هیچ پولی برای 
مشاوره ها نگرفتم. فقط چندنفر خواستند داوطلبانه وجهی  پرداخت کنند که 
من هم از آنها خواستم پول را به حساب هلال احمر واریز کنند و این کار را هم 

انجام  دادند .«
او در پایان می گوید: »امسال برای نخستین بارچندنفر از کسانی که سال های 
پیش به آنها مشاوره داده بودم  با من تماس گرفتند و برای کمک در این طرح 
اعلام همراهی کردند. مــا می خواهیم به جای انتقاد بــه در و  دیوار، خودمان 
دســت به کار شــویم و قدمی برداریم. بچه های روستا ســختی های زیادی 
می کشند. یک بار یکی  از آنها که رتبه  خوبی هم آورده بود پیش من آمد. وقتی 
برایش از دانشگاه های نزدیک گفتم، جواب داد  که نمی تواند برود. وقتی دلیلش 
را پرسیدم، پاسخ داد که »پدرم نابیناست و خودم خرج خانه را می دهم.«  من 
هم بلند شدم و رویش را بوسیدم و گفتم:     »کاری که تو می کنی، به هزار کنکور 
می ارزد.« بعدها که  پیگیر شدم، فهمیدم که او معلم شده. واقعا خوشحال شدم. 

همین برای من خیلی ارزش دارد .«

داوطلبی را بشناسید که به صورت رایگان به دانش آموزان مناطق محروم مشاوره می دهد

بهعشقمحرومیتزدایی
شهروند|ســامانه »ســخا« برای احراز صلاحیت دریافت خدمات 
حمایتی بیماران نیازمند و رفع موارد  همپوشــانی با سایر سازمان های 

حمایتی راه اندازی و به بهره برداری رســیده است .   این سامانه در 
راستای  برخورداری از دید نظارتی و مرتفع کردن نیازهای 

واقعی طراحی شده است .   ســامانه هوشمند »سخا« 
 تحت وب و با تمامی سیستم های مرورگر اینترنتی 
و حتی از طریق تلفن های همراه قابل بهره برداری 
 اســت که امکان گزارش گیری و ثبت آرشــیوی 
درخواســت های بهــره وران را به ســهولت برای 
مددکاران  ستادی، استانی و شعب فراهم آورده است. 

»بهبود برزین« طراح و توسعه دهنده سامانه خدمات 
اجتماعی   )سخا( است. او در مورد این سامانه گفت: »سخا« 

را به صورت کاملا داوطلبانه طراحی کردیم و  دراختیار سازمان 
داوطلبان گذاشتیم. دلیل این کار هم این بود که زمان پذیرش بهره وران 
واقعا طولانی  بود و خواستیم برای تسریع این روند قدمی برداریم. با این که 
این ماجرا برای ما هزینه داشت، اما با  رغبت و داوطلبانه انجامش دادیم تا 
فرآیند پیچیده پذیرش بهره ور ساده تر شود. مدیرعامل شرکت آرشیت 
 مهر رایانه ادامه داد: »کار ما تولید نرم افزار برای خیریه هاست. از سه سال 
پیش همکاری با سازمان  داوطلبان را برای تولید »سخا« آغاز کردیم که 
با پیگیری های مدیریت جدید به صورت کامل در تمام  استان ها عملیاتی 
شد. ما در ابتدا یک نرم افزار آماده داشتیم. اما با بررسی های بیشتر به این 
نتیجه رسیدیم  که برای هدفی که سازمان دنبال می کند، مناسب نیست. 
برای همین نرم افزار تخصصی ای تولید کردیم که  کارکرد بیشتری داشته 

باشد.«  
برزین درباره ویژگی های این سامانه گفت: »در طراحی »سخا« سعی 
کردیم 6 مرحله مددکار را داخل  یک فــرم بیاوریم. درواقع از پذیرش تا 

تحقق خدمت در یک فرم قرار دارد و به این شکل مددکار  راحت تر کارش 
را انجام می دهد و وقت کمتری هم از بهره ور گرفته می شود. یعنی فرآیند 
پذیرش بهره ور  سریع تر شده است. ازطرفی، در این سامانه امکان 
پایش و بودجه ریزی هم فراهم شده. ویژگی دیگر این  سامانه 
این است که جلوی سودجویی برخی ها هم گرفته شده 
است. یعنی دیگر کســی نمی تواند بیشتر از  حدنیاز 
خدمات دریافت کند. سیســتم به بهره ور تا سقف 
مجاز خدمات می دهد تا همه بتوانند به یک میزان از 

 خدمات بهره مند شوند. «
طراح سامانه »سخا« افزود: »این سیستم کمک 
بزرگــی به روند الکترونیکی شــدن ســازمان و اصل 
شــفافیت  در خدمت می کند. کاری که قبلا ممکن بود 
سه روز طول بکشد، حالا در مدت بسیارکمتری انجام و  اطلاعات 
به راحتی ثبت و پایش می شــود. این یک سیســتم آماری خوب برای 
هلال احمر است. حالا آمار  دقیقی از بهره وران وجود دارد و بر همین اساس 
می توان برنامه ریزی های دقیق تری برای آینده در نظر  داشــت. سازمان 
داوطلبان خلأ دیگری در این حوزه دارد که آن هم سیستم داوطلبی اش 
است. بخش جذب و  سیستم داوطلبی سازمان در حوزه نرم افزار ضعیف 
است. داوطلبان درحال حاضر نمی دانند که چقدر  خدمت کرده اند و چه 
مشوق هایی دارند. در زمینه کمپین سازی هم همین طور. مردم دوست 
دارند در جریان  جزییات پروژه نیکوکاری ای که در آن مشارکت کرده اند 

قرار بگیرند. اینها مواردی است که در حوزه  نرم افزاری جای کار دارد. «
برزین در پایان گفت: »حالا فرآیند مددکاری ساده تر شده و مددکاران 
و بهره وران رضایت بیشــتری دارند.  این پروژه بزرگ در همه اســتان ها 
عملیاتی شده اســت. در نظر داریم که این ســامانه را به سازمان تأمین 

 اجتماعی، ثبت احوال و سامانه دولت وصل کنیم. «

از »سخا« چه می دانید؟ طراح این سامانه از کارکردهای متنوع این نرم افزار می گوید

دستسودجویانکوتاه!


